
ABSTRAK 

 

Skripsi dengan judul “Strategi Guru PAI dalam Menanamkan Sikap Jujur 

Peserta Didik di SMPN 1 Gampengrejo Kediri” ini ditulis oleh Desita 

Rahmawati, NIM 12201173019, Tahun 2021, Jurusan Pendidikan Agama Islam 

(PAI), Fakultas Tarbiyah dan Ilmu Keguruan, IAIN Tulungagung yang 

pembimbing oleh Dr.H. M. Muntahibun Nafis, M. Ag. 
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Penelitian skripsi ini dilatarbelakang di SMPN 1 Gampengrejo Kediri 

masih banyak peserta didik yang belum bersikap jujur dalam lingkungan sekolah, 

misalnya peserta didik saat ujian masih ada yang mencontek temannya.Pendidikan 

karakter jujur yang diharapkan menjadi solusi dalam membentuk sikap jujur pada 

peserta didik.Untuk itu perlu adanya pembiasaan untuk melakukan kebaikan, 

SMPN 1 Gampengrejo Kediri untuk mencapai hasil maksimal sikap jujur pada 

peserta didik melalui pembiasaan sehingga peserta didik mempunyai sikap jujur 

yang baik sesuai dengan diharapkan sekolah. 

Fokus penelitian dalam rumusan masalah skripsi ini adalah (1) Bagaimana 

perencanaan guru PAI dalam menanamkan sikap jujur peserta didik SMPN 1 

Gampengrejo Kediri? (2) Bagaimana pelaksanaan guru PAI dalam menanamkan 

sikap jujur peserta didik SMPN 1 Gampengrejo Kediri? (3) Bagaimana evaluasi 

guru PAI dalam menanamkan sikap jujur peserta didik SMPN 1 Gampengrejo 

Kediri? 

Skripsi ini disusun berdasarkan data lapangan yang menggunakan 

pendekatan kualitatif. Data dikumpulkan menggunakan metode wawancara, yaitu 

kepala sekolah, waka kesiswaan, guru PAI, peserta didik dan dokumentasi, yaitu 

gambar buku infaq adiwiyata, buku infaq hari jum’at dengan menggunakan 

analisis data deskriptif yang langsung bersamaan dengan proses pengumpulan 

data yaitu (1) Mengorganisasikan dan menyiapkan data yang akan dianalisis 

(organizing and preparing data for analysis), (2) Baca dan lihat seluruh data (read 

and look at all the data), (3) Membuat koding seluruh data (start coding all of the 

data), (4) Menggunakan koding sebagai bahan untuk membuat diskripsi (used 

coding process to generate a description), (5) Menghubungkan antar tema 

(interrelating theme), (6) Memberi interprestasi dan makna tentang tema 

(interpreting the meaning of theme). Pengecekan keabsahan data melalui 

triangulasi yakni triangulasi sumber dan pemiriksaan sejawat. 

Hasil penelitian menunjukkan bahwa : (1) perencanaan menanamkan sikap 

jujur peserta didik dilakukan melalui pembiasaan sikap jujur secara terus-

menerus. Dengan adanya pembiasaan untuk memperbaiki sikap jujur peserta didik 

sehingga kesadaran dalam diri untuk jujur dalam ucapan ataupun perbuatan. (2) 

pelaksanaan menanamkan sikap jujur peserta didik melalui infaq adiwiayata yang 

dilaksanakan hari jum’at setiap tanggal awal bulan, dan infaq jum’at yang 

dilaksanakan hari jum’at minggu kedua setelah infaq adiwiyata, adanya 

pemasangan slogan di sekolah (3) evaluasi menanamkan sikap jujur peserta didik 

dapat menjadikan peserta didik sebagai manusia yang bertaqwa dalam 



menjalankan aktivitas untuk memperoleh dorongan yang positif dan 

menumbuhkan sikap dermawan dan percaya dalam kehidupan sehari-hari.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



ABSTRACT 

The thesis entitled “PAI Teacher Strategy in Instilling Honesty in Students 

at SMPN 1 Gampengrejo Kediri” was written by Desita Rahmawati, NIM 

12201173019, 2021, Department of Islamic Religious Education (PAI), Faculty of 

Tarbiyah and Teacher Training, IAIN Tulungagung who was mentored by Dr. H. 

M. Muntahibun Nafis, M. Ag. 

 

Keywords: Embedding, Honest attitude 

 

The background of this thesis research at SMPN 1 Gampengrejo Kediri is 

that there are still many students who have not been honest in the school 

environment, for example, students during exams still cheat on their friends. 

Honest character education is expected to be a solution in forming an honest 

attitude to students. For this reason, it is necessary to habituate to do good, SMPN 

1 Gampengrejo Kediri to achieve maximum results of honesty in students through 

habituation so that students have a good honest attitude as expected by the school. 

The focus of the research in the formulation of the problem in this thesis is 

(1) How is the planning of PAI teachers in instilling an honest attitude in the 

students of SMPN 1 Gampengrejo Kediri? (2) How is the implementation of PAI 

teachers in instilling an honest attitude in the students of SMPN 1 Gampengrejo 

Kediri? (3) How is the evaluation of  PAI teachers in instilling an honest attitude 

in the students of SMPN 1 Gampengrejo Kediri? 

This thesis is prepared based on field data using a qualitative approach. 

The data were collected using the interview method, namely the principal, waka 

of student affairs, PAI teachers, students and documentation, namely pictures of 

Adiwiyata infaq books, Friday infaq books using descriptive data analysis that 

directly coincided with the data collection process, namely (1) Organizing and 

prepare data to be analyzed (organizing and preparing data for analysis), (2) Read 

and see all data (read and look at all the data), (3) Coding all data (start coding all 

of the data), ( 4) Using coding as material to make a description (used coding 

process to generate a description), (5) Connecting between themes (interrelating 

theme), (6) Giving interpretation and meaning about the theme (interpreting the 

meaning of theme). Checking the validity of the data through triangulation, 

namely triangulation of sources and peer checking. 

The results of the study show that: (1) planning to instill an honest attitude 

in students is done through the habituation of an honest attitude on an ongoing 

basis. With the habit of improving the honest attitude of students so that self-

awareness to be honest in speech or deed. (2) the implementation of instilling an 

honest attitude in students through the Adiwiyata Infaq which is held on Fridays 

every the first day of the month, and the Friday infaq which is held on the second 

Friday after the Adiwiyata Infaq, the installation of slogans in schools The honest 

attitude of students can make students as pious human beings in carrying out 

activities to get positive encouragement and foster a generous and trusting attitude 

in everyday life. 

 

 



 الملخص

 

ثؼُٕاٌ" اصززارٛجٛخ يؼهًٙ انززثٛخ انذُٚٛخ الإصلايٛخ فٙ غزس يٕلف  انجحث انؼهًٙ

َٕٚخ جبيجُٛجزٚجٕ كٛذٚز٘" ْذا كزجّ دٚضزب رحًبٔارٙ ، صبدق نذٖ انطلاة فٙ يذرصخ ثب

ٛخ ٔرذرٚت ، لضى انززثٛخ الإصلايٛخ ، كهٛخ انززث 0٢0٢فٙ ػبو  ٢00٢٢٢١٠٢٢١ َٛى.

 َفٛش محمد يُزٓتالإصلايٙ انذ٘ ٚشزف ػهّٛ  خج اجٕ خجانًؼهًٍٛ ، يؼٓذ رٕنٕ

 

 : انزضًٍٛ ، انًٕلف انصبدقالكلمات الرئيسية

 

خهفٛخ ْذا انجحث فٙ الأطزٔحخ ْٕ أَّ فٙ انًذرصخ الإػذادٚخ الأٔنٗ انحكٕيٛخ ، 

جبيجُٛجزٚجٕ، كٛذٚز٘ ، لا ٚزال ُْبن انؼذٚذ يٍ انطلاة انذٍٚ نى ٚكَٕٕا صبدلٍٛ فٙ انجٛئخ 

انًذرصٛخ ، ػهٗ صجٛم انًثبل ، ُْبن طلاة ٚغشٌٕ ػهٗ أصذلبئٓى أثُبء الايزحبَبد. يٍ 

هٛى انشخصٛخ انصبدق حلاً فٙ ركٍٕٚ يٕالف صبدلخ رجبِ انطلاة. نٓذا انًزٕلغ أٌ ٚكٌٕ رؼ

انضجت ، يٍ انضزٔر٘ انزؼٕد ػهٗ فؼم انخٛز ، يذرصخ ٔاحذ يذرصخ ثبَٕٚخ جبيجُٛجزٚجٕ 

انحكٕيٛخ ، كٛذٚز٘ نزحمٛك ألصٗ لذر يٍ انصذق فٙ انطلاة يٍ خلال انزؼٕد حزٗ ٚكٌٕ 

 يٍ لجم انًذرصخ  نذٖ انطلاة يٕلف جٛذ ٔصبدق كًب ْٕ يزٕلغ

( كٛف ٚزى رخطٛظ ٢يحٕر انجحث فٙ صٛبغخ انًشكهخ فٙ ْذِ الأطزٔحخ ْٕ )

يؼهًٙ انززثٛخ انذُٚٛخ الإصلايٛخ فٙ غزس يٕلف صبدق فٙ طلاة يذرصخ انذٔنخ الإػذادٚخ 

( كٛف ٚزى رُفٛذ انًؼهى .. يحٕر انجحث فٙ صٛبغخ انًشكهخ فٙ 0كٛذٚز٘؟ )غبيجُٛجزٚج ٢

( كٛف ٚزى رخطٛظ يؼهًٙ انززثٛخ انذُٚٛخ الإصلايٛخ فٙ غزس انًٕلف ٢) ْذِ الأطزٔحخ ْٕ

( كٛف ٚزى رُفٛذ 0غبيجُٛجزٚجٕكٛذٚز٘؟ ) ٢انصبدق نذٖ طلاة انذٔنخ الإػذادٚخ؟ انًذرصخ 

يؼهًٙ انززثٛخ انذُٚٛخ الإصلايٛخ فٙ غزس انًٕلف انصبدق نذٖ طلاة يذرصخ انذٔنخ 

ٛف ٚزى رمٛٛى يؼهًٙ انززثٛخ انذُٚٛخ الإصلايٛخ فٙ ( ك٠جبيجُجزٚجٕ كذٚز٘؟ ) ٢الإػذادٚخ 

 جبيجُجزٚجٕ كذٚز٘؟ ٢غزس انًٕلف انصبدق نذٖ طلاة يذرصخ انٕلاٚخ الإػذادٚخ 

رى إػذاد ْذِ انزصبنخ ثُبءً ػهٗ ثٛبَبد يٛذاَٛخ ثبصزخذاو يُٓج َٕػٙ. رى جًغ 

يؼهًٙ انززثٛخ انذُٚٛخ انجٛبَبد ثبصزخذاو طزٚمخ انًمبثهخ ْٔٙ يذٚز انًذرصخ ٔيجهش انطلاة ٔ

الإصلايٛخ ٔانطلاة ٔانزٕثٛك ْٔٙ صٕر كزت أدٕٚٚزب إَفبق ٔكزت انجًؼخ إَفبق ثبصزخذاو 

( رُظٛى ٢رحهٛم انجٛبَبد انٕصفٛخ انزٙ رزايُذ ثشكم يجبشز يغ ػًهٛخ جًغ انجٛبَبد ْٔٙ: 

ءح جًٛغ انجٛبَبد ( لزا0ٔإػذاد انجٛبَبد انًزاد رحهٛهٓب )رُظٛى ٔإػذاد انجٛبَبد نهزحهٛم( ، )

( رزيٛز جًٛغ انجٛبَبد )ثذء ٠ٔالاطلاع ػهٛٓب )لزاءح جًٛغ انجٛبَبد ٔإنمبء َظزح ػهٛٓب( ، )

( اصزخذاو انززيٛز كًٕاد نؼًم ٔصف )ػًهٛخ انززيٛز انًضزخذيخ 4رزيٛز جًٛغ انجٛبَبد( ، )

ٛز ( إػطبء رفض6( انزثظ ثٍٛ انًٕضٕػبد )يٕضٕع يززاثظ( ، )5نزٕنٛذ انٕصف( ، )

ٔيؼُٗ نهًٕضٕع )رفضٛز يؼُٗ انًٕضٕع( . انزحمك يٍ صحخ انجٛبَبد يٍ خلال انزثهٛث ، 

أ٘ رثهٛث انًصبدر ٔفحص انزيلاء. فٙ غزس يٕلف صبدق فٙ طلاة يذرصخ انٕلاٚخ 

( كٛف ٚزى رمٛٛى يؼهًٙ انززثٛخ انذُٚٛخ الإصلايٛخ فٙ ٠جبيجُٛجزٚجٕ كٛذٚز٘؟ ) ٢الإػذادٚخ 

جبيجُجزٚجٕ كذٚز٘؟رى إػذاد  ٢ٖ طلاة يذرصخ انذٔنخ الإػذادٚخ غزس انًٕلف انصبدق نذ

ْذِ انزصبنخ ثُبءً ػهٗ ثٛبَبد يٛذاَٛخ ثبصزخذاو يُٓج َٕػٙ. رى جًغ انجٛبَبد ثبصزخذاو طزٚمخ 

انًمبثهخ ، ْٔٙ انًذٚز ، ٔٔاق انطلاة ، ٔيؼهًٙ انززثٛخ انذُٚٛخ الإصلايٛخ ، ٔانطلاة ، 

ق أدٕٚٚبرب ، كزبة إَفبن ٕٚو انجًؼخ ثبصزخذاو رحهٛم انجٛبَبد ٔانزٕثٛك ، أ٘ صٕر كزبة إَفب



( رُظٛى ٔإػذاد انجٛبَبد ٢انٕصفٛخ انذ٘ رزايٍ يجبشزح يغ ػًهٛخ جًغ انجٛبَبد ، ْٔٙ )

( لزاءح جًٛغ انجٛبَبد ٔالاطلاع ػهٛٓب 0انًزاد رحهٛهٓب )رُظٛى ٔإػذاد انجٛبَبد نهزحهٛم( ، )

( رزيٛز جًٛغ انجٛبَبد )ثذء رزيٛز جًٛغ ٠ظزح ػهٛٓب( ، ))لزاءح جًٛغ انجٛبَبد ٔإنمبء َ

( اصزخذاو انززيٛز كًٕاد نؼًم ٔصف )ػًهٛخ انززيٛز انًضزخذيخ نزٕنٛذ 4انجٛبَبد( ( ، )

( إػطبء رفضٛز ٔيؼُٗ 6( انزثظ ثٍٛ انًٕضٕػبد )يٕضٕع يززاثظ( ، )5انٕصف( ، )

َبد يٍ خلال انزثهٛث ، أ٘ نهًٕضٕع )رفضٛز يؼُٗ انًٕضٕع (. انزحمك يٍ صحخ انجٛب

 رثهٛث انًصبدر ٔفحص انزيلاء.

( انزخطٛظ نغزس انضهٕن انصبدق نذٖ انطلاة ٚزى يٍ ٢رظٓز َزبئج انذراصخ أٌ: )

خلال انزؼٕد ػهٗ انًٕلف انصبدق ثشكم يضزًز. يغ ػبدح رحضٍٛ انضهٕن انصبدق نذٖ 

( رُفٛذ غزس انًٕلف 0)انطلاة ثحٛث ٚكٌٕ انٕػٙ انذارٙ صبدلبً فٙ انكلاو أٔ انفؼم. 

انصبدق نذٖ انطلاة يٍ خلال إَفبق أدٕٚاربانذ٘ ٚمبو ٕٚو انجًؼخ كم ٕٚو أٔل يٍ انشٓز ، 

ٕٔٚو انجًؼخ انذ٘ ٚمبو فٙ ٕٚو انجًؼخ انثبَٙ ثؼذ إَفبق أدٕٚارب، ٔرزكٛت شؼبراد فٙ 

ٙ ( رمٛٛى غزس انضهٕن انصبدق نهطلاة ًٚكٍ أٌ ٚجؼم انطلاة كجشز رمٕٖ ف٠انًذارس )

انمٛبو ثأَشطخ نهحصٕل ػهٗ انزشجٛغ الإٚجبثٙ ٔرؼزٚز انًٕلف انضخٙ ٔانثمخ فٙ انحٛبح 

 انٕٛيٛخ.

 
 


